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Wracam do sprawy pobierania zarodków od klaczy arabskich, które wydzierÅ¼awiali za granicÄ™
szefowie polskich stadnin: Jerzy BiaÅ‚obok &ndash; prezes i hodowca w SK MichaÅ‚ów oraz Marek
Trela &ndash; prezes i hodowca w SK Janów Podlaski. Obaj zwolnieni przez AgencjÄ™
NieruchomoÅ›ci Rolnych na skutek polecenia byÅ‚ego ministra rolnictwa Krzysztofa Jurgiela w
lutym 2016 roku. Gdy zrobiÅ‚ siÄ™ szum medialny po odwoÅ‚aniu obu panów, uznanych na caÅ‚ym
Å›wiecie autorytetów w dziedzinie hodowli koni arabskich (a takÅ¼e po zwolnieniu z ANR Anny 
Stojanowskiej, nadzorujÄ…cej hodowlÄ™ w stadninach paÅ„stwowych), zaczÄ™Å‚o siÄ™
gwaÅ‚towne szukanie argumentów, by te bezsensowne i niesprawiedliwe posuniÄ™cia uzasadniÄ‡.
Jednym z takich argumentów staÅ‚a siÄ™ kwestia zarodków.

Z jednej strony padÅ‚ bezsensowny zarzut o sprzedawaniu wiÄ™kszej liczby zarodków od
dzierÅ¼awionych zagranicznym podmiotom klaczy niÅ¼ to przewiduje polskie prawo, a z drugiej o
szkodliwoÅ›ci procesu pobierania zarodków dla dalszego uÅ¼ytkowania rozrodczego klaczy.
Nawiasem mówiÄ…c, wiadomo kto podsunÄ…Å‚ te argumenty Å›piÄ…cemu ministrowi &ndash;
hodowca z BeÅ‚Å¼yc. Pierwszy zarzut byÅ‚ (i jest nadal) dlatego bezsensowny, Å¼e polskie prawo,
w rozumieniu kodeksu karnego bÄ…dÅº cywilnego, nic nie mówi o liczbie zarodków, jakie moÅ¼na
pobieraÄ‡ od klaczy (i od zwierzÄ…t w ogóle). A jeÅ›li za prawo wziÄ…Ä‡ zapisy ksiÄ™gi stadnej,
to w kaÅ¼dym kraju to wyglÄ…da inaczej. Polska ksiÄ™ga stadna dopuszcza, Å¼eby w jednym
roku klacz mogÅ‚a mieÄ‡ dwa Åºrebaki &ndash; jednego  urodzonego naturalnie, a drugiego
poprzez embriotransfer. Ale np. w USA (gdzie trafiaÅ‚o sporo wydzierÅ¼awianych z Polski klaczy)
tamtejsza ksiÄ™ga stadna nie stawia w tej kwestii Å¼adnych ograniczeÅ„. Teoretycznie moÅ¼na
zatem pobraÄ‡ od klaczy 100 embrionów i zainplantowaÄ‡ je w macicach klaczy-nosicielek ciÄ…Å¼
i nie zÅ‚amaÄ‡ zapisów tamtejszej ksiÄ™gi stadnej. OczywiÅ›cie, to tylko teoria, bo w praktyce nie
byÅ‚oby to wykonalne. Dlaczego wracam do kwestii zarodków? Bo te argumenty nadal sÄ… w grze.
Dwa dni temu pisaÅ‚em o przedÅ‚uÅ¼eniu Å›ledztwa w sprawie rzekomej niegospodarnoÅ›ci w SK
Janów Podlaski za czasów, kiedy niÄ… kierowaÅ‚ Marek Trela. Jednym z formalnych powodów, dla
których to Å›ledztwo jest po raz kolejny przedÅ‚uÅ¼ane, jest oczekiwanie na zamówionÄ… opiniÄ™
biegÅ‚ych zmierzajÄ…cÄ… do ustalenia skutków dla interesów finansowych i osiÄ…gniÄ™cia
celów hodowlanych zawieranych przez StadninÄ™ Koni Janów Podlaski umów zagranicznej
dzierÅ¼awy klaczy. Nieoficjalnie wiem, Å¼e chodzi m.in. o opiniÄ™ na temat, czy pobieranie
zarodków od klaczy nie ma negatywnego wpÅ‚ywu na ich dalszÄ… rozrodczoÅ›Ä‡. Z takim mniej
wiÄ™cej pytaniem prokuratura zwróciÅ‚a siÄ™ do Uniwersytetu Rolniczego w Krakowie, a
konkretnie do profesora Mariana Tischnera.   Pan Profesor potwierdziÅ‚, Å¼e wraz z zespoÅ‚em
pracuje nad przygotowaniem opinii w tej kwestii dla prokuratury. Powstanie ona za kilkanaÅ›cie dni,
bÄ™dzie pewnie obszerna i naukowa, no i nie wiadomo, czy jÄ… bÄ™dzie mogÅ‚a poznaÄ‡ opinia
publiczna. Pan Profesor byÅ‚ jednak tak uprzejmy, Å¼e przysÅ‚aÅ‚ mi dwa opracowania na ten
temat. Jedno po angielsku w piÅ›mie &bdquo;Equine Veterinary Journal&rdquo; z 3 marca 1985
roku, a drugie z magazynu &bdquo;Araby&rdquo;. Ten drugi zamieszczam jako zaÅ‚Ä…cznik do
tego tekstu, aby kaÅ¼dy mógÅ‚ go przeczytaÄ‡ i sobie samemu wyrobiÄ‡ opiniÄ™. Dla tych, którzy
nie znajdÄ… czasu na przeczytanie tego doÅ›Ä‡ dÅ‚ugiego tekstu, moÅ¼e wystarczy opinia Pana
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Profesora, jakÄ… napisaÅ‚ w mailu do mnie przy okazji przysÅ‚anie angielskiego tekstu. Jest bardzo
krótka, ale jednoczeÅ›nie bardzo jasna: W zaÅ‚Ä…czeniu przesyÅ‚am opracowanie nt.
wypÅ‚ukiwania zarodków od klaczy opublikowane w 1985. Od tego czasu nic siÄ™ nie
zmieniÅ‚o. Liczba zabiegów niechirurgicznego wypÅ‚ukiwania zarodków i liczba uzyskanych
zarodków nie ma wpÅ‚ywu na pÅ‚odnoÅ›Ä‡ klaczy, pod warunkiem, Å¼e zabiegi
przeprowadzane sÄ… w sposób higieniczny i profesjonalny. A tymczasem kolejne dowody na
to, Å¼e argument o zarodkach nadal jest w grze, znajdziemy w interpelacji przewodniczÄ…cego
komisji rolnictwa w polskich sejmie, posÅ‚a Kukiz&rsquo;15 JarosÅ‚awa Sachajki. Nawiasem
mówiÄ…c, owa interpelacja powstaÅ‚a, jak odwoÅ‚any prezes SK MichaÅ‚ów Maciej Grzechnik
dotarÅ‚ do przewodniczÄ…cego komisji i nakarmiÅ‚ go &bdquo;rewelacjami&rdquo; na temat, jak to
katastrofalnie siÄ™ dziaÅ‚o w paÅ„stwowych stadninach za czasów BiaÅ‚oboka i Treli. W interpelacji
jest  siedem pytaÅ„, a oto dwa, które dotyczÄ… zarodków:Pytanie numer 4. Jakie znaczenie dla
programu hodowlanego koni arabskich ma praktyka pozyskiwania zarodków?Pytanie nr 5. 
Jaki wpÅ‚yw na zdrowie zwierzÄ…t i wyniki rozrodu ma praktyka wielokrotnego pozyskiwania
zarodków? Argument o zarodkach podtrzymuje teÅ¼ byÅ‚y minister Jurgiel, o czym moÅ¼na byÅ‚o
poczytaÄ‡ w &bdquo;Newsweeku&rdquo;. ChoÄ‡ w rozmowie z redaktorem RadosÅ‚awem
Omachelem do jednego bÅ‚Ä™du siÄ™ przyznaÅ‚, chodzi o rozdzielenie narodowego pokazu i
aukcji, ale przy &bdquo;zarodkowym&rdquo; argumencie obstaje. Oto co powiedziaÅ‚:W stadninach
trwaÅ‚ handel zarodkami od najlepszych klaczy. Konie dzierÅ¼awiono wybranym klientom,
którzy dostawali zgodÄ™ na pobieranie zarodków. To byÅ‚a dziaÅ‚alnoÅ›Ä‡ na szkodÄ™
polskiej hodowli i trudno uwierzyÄ‡, by szefowie stadnin byli tak hojni dla kontrahentów
zupeÅ‚nie bezinteresownie.   To ostatnie zdanie jest kolejnym bezpodstawnym zarzutem wobec
zwolnionych prezesów i kolejnym powodem, dla którego mogliby pozwaÄ‡ do sÄ…du byÅ‚ego
ministra. PrzywoÅ‚uje teÅ¼ polskie przysÅ‚owie o ÅºdÅºble w oku bliÅºniego, które siÄ™ widzi i
belce we wÅ‚asnym, której siÄ™ nie widzi. Bo przecieÅ¼ to co wyczyniaÅ‚ protegowany Jurgiela w
MichaÅ‚owie pasuje jak ulaÅ‚ do ostatnich sÅ‚ów byÅ‚ego ministra &ndash; Å¼e trudno uwierzyÄ‡,
Å¼e szef stadniny byÅ‚ tak hojny dla kontrahentów zupeÅ‚nie bezinteresownie (pisaÅ‚em o tym w
tekÅ›cie pt. &bdquo;BezczelnoÅ›Ä‡&rdquo; z 6 paÅºdziernika). A gdzie Kali?Hanna Sztuka w
tekÅ›cie opublikowanym na portalu Polskie.araby.com pod dramatycznym tytuÅ‚em: &bdquo;Kto
zabiÅ‚ DamÄ™ Pik?&rdquo; potwierdziÅ‚a, Å¼e ona i jej pryncypaÅ‚ próbowali pobraÄ‡ od tej chorej
klaczy pobraÄ‡ embrion.Å»eby byÅ‚a jasne &ndash; nie krytykujÄ™ tego, Å¼e hodowcy próbowali
pobraÄ‡ od cennej, ale juÅ¼ chorej klaczy embrion. MaÅ‚o tego, taka próba wydaje mi siÄ™
zasadna. Chodzi o co innego. Chodzi o zakÅ‚amanie &bdquo;dobrej zmiany&rdquo;, o
mentalnoÅ›Ä‡ Kalego widocznÄ… na kaÅ¼dym kroku.Jak BiaÅ‚obok i Trela pozwalali na
wypÅ‚ukiwanie zarodków od klaczy, to byÅ‚o be, jak to samo robiÅ‚ protegowany Jurgiela &ndash; to
juÅ¼ &bdquo;dobrej zmianie&rdquo; nie przeszkadza. Jak afera podsÅ‚uchowa ujawniÅ‚a, co mówili
przy oÅ›miorniczkach i winie politycy PO, to prezes JarosÅ‚aw KaczyÅ„ski grzmiaÅ‚ o taÅ›mach
prawdy, i knajackim jÄ™zyku, o brudzie, jaki zlepiaÅ‚ to co mówili i jak mówili. Jak taÅ›my z tej samej
restauracji pokazujÄ… obÅ‚udÄ™ Mateusza Morawieckiego i jego knajacki jÄ™zyk i prawdziwe
oblicze cynicznego prezesa banku, to KaczyÅ„ski mówi juÅ¼ tylko o &bdquo;pogawÄ™dkach, które
nie majÄ… Å¼adnego znaczenia&rdquo;. A Beata Mazurek, rzecznik prasowy PiS, mówi o
&bdquo;odgrzewanych kotletach&rdquo;. Jak Hanna Zdanowska prowadzi w sondaÅ¼ach z
olbrzymiÄ… przewagÄ… nad konkurentem z PiS w walce o stanowisko prezydenta Å•odzi, to
&bdquo;dobra zmiana&rdquo; juÅ¼ zapowiada, Å¼e nie bÄ™dzie mogÅ‚a objÄ…Ä‡ tego urzÄ™du,
jak jÄ… Å‚odzianie wybiorÄ…, bo niedawno zostaÅ‚a skazana prawomocnym wyrokiem sÄ…dowym
na karÄ™ grzywny. A tymczasem szybko siÄ™ okazaÅ‚o, Å¼e w Rabce burmistrzem jest i ma
zamiar ponownie ubiegaÄ‡ siÄ™ o to stanowisko Ewa PrzybyÅ‚o z PiS, która jakiÅ› czas temu
(wyrok jeszcze niezatarty) teÅ¼ zostaÅ‚a skazana na karÄ™ grzywny prawomocnym wyrokiem. Ale
to &bdquo;dobrej zmianie&rdquo; nie przeszkadza. I tak na kaÅ¼dym kroku. Ludzie &ndash;
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obudÅºcie siÄ™! Nie pozwólmy, aby nami rzÄ…dzili obÅ‚udnicy i kÅ‚amcy.Marek Szewczyk
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